
اخبار ایران زیرساخت های لازم برای میزبانی جام ملت های آسیا را دارد

اتفاق عجیب در مورد سه مدعی قهرمانی لیگ برتر

روایتی تکان  دهنده اما واقعی از دلالی در فوتبال

فوتبال  کنفدراسیون  به  ایران  پیشنهاد  طرح 
از  آسیا   ۲۰۲۷ ملت های  جام  میزبانی  برای  آسیا 
واکنش های  با  که  بود  فوتبال  فدراسیون  اقدامات 
انتقادی زیادی در بخش رسانه مواجه شد درحالیکه 
این  ورزش،  وزیر  معاون  علی نژاد  مهدی  گفته  به 
به  را  پیشنهاد حمایت صد درصدی وزارت ورزش 

همراه دارد.
اماکن  نگهداری  و  توسعه  شرکت  هم  حالا 
پیشنهاد  و  فوتبال  فدراسیون  کنار  ورزشی 
که  چرا  گرفته  قرار  میزبانی  برای  مسئولانش 
مدیریت این شرکت تاکید دارد در سطح کشور و به 
خاطر ورزشگاه هایی که استاندارد و قابلیت برگزاری 
برای  مشکلی  هستند،  دارا  را  آسیایی  دیدارهای 
محدودیت هایی  تهران  در  اگرچه  نیست  میزبانی 

وجود دارد.
بر  تاکید  با  مهر  با  گفتگو  در  کریمی  حسن 
اینکه ایران همیشه میزبان خوبی برای رویدادهای 
لیگ  فینال  گفت:  است،  بوده  فوتبال  بین المللی 
تیم  دو  میان  پیش  سال  دو  که  آسیا  قهرمانان 
پرسپولیس و کاشیما برگزار شد، از جمله میزبانی 
فوتبال بود که آبرومندانه و طبق استانداردها برگزار 
شد و حتی از طرف AFC و FIFA هم تایید شد.

وی با یادآوری اینکه این دیدار همانند خیلی 
آزادی  ورزشگاه  در  دیگر  بین المللی  رویدادهای  از 
مجموعه  ساختار  کرد:  خاطرنشان  شد،  برگزار 
آزادی برای این دیدار کامل بود و از حیث حضور 
تماشاگران هم هیچ مشکلی جریان بازی را قبل و در 
حین آن تهدید نکرد. در کل آزادی از مجموعه های 
کامل و همیشه آماده برای میزبانی های بزرگ است 
به خصوص که به بهانه فینال لیگ قهرمانان، خیلی 
از کم و کسری های آن برطرف شد. حتی بعد از آن 
مانده  باقی  ضعف های  برخی  پوشش  برای  فینال، 

دیگر در این مجموعه هم اقدام شد.
اماکن  نگهداری  و  توسعه  مدیرعامل شرکت 
سطح  در  آزادی،  بر  علاوه  کرد:  تصریح  ورزشی 

برای  که  داریم  دیگری  استادیوم های  کشور 
در  هستند.  استاندارد  آسیایی  رقابت  برگزاری 
و  کامل  مجموعه  جهان  نقش  استادیوم  اصفهان 
استادیوم  است.  بین المللی  برای مسابقات  روز  به 
۵ هزار نفری پارس شیراز که سال ۹۷ افتتاح شد 
رقابتی  چنین  برگزاری  برای  لازم  استاندارد  هم 

را دارد.
فولاد  پروژه  داد:  ادامه  ورزش  وزیر  مشاور 
می توانیم  که  است  ورزشگاه هایی  جمله  از  اهواز 
آن  روی  بین المللی  رویدادهای  برگزاری  برای 
حساب کنیم. در مشهد دو استادیوم ثامن و امام 
هستند  ورزشی  پروژه های  جمله  از  هم  )ع(  رضا 
مرزی  برون  مسابقات  برگزاری  برای  می توان  که 
برای  اینکه  مجموع  در  کرد.  حساب  آنها  روی 
میزبانی رویدادی مانند جام ملت های آسیا شاید 
با در نظر گرفتن یکسری ملاحظات، تغییرات در 
این ورزشگاه ها داشته باشیم اما در کل به لحاظ 

نداریم. کمبودی  زیرساختی 
کریمی در واکنش به این موضوع که »ورزشگاه 

هستند  پراکنده  کشور  سطح  در  موردنظر  های 
درحالیکه به نظر می رسد در تهران با کمبودهایی از 
این حیث مواجه باشیم«، گفت: تاکید من این است 
زیرساختی  لحاظ  به  که در سطح کشور کمبودی 
و برای برگزاری جام ملت ها نداریم. در تهران هم 
برگزاری  برای  همیشه  که  آزادی  ورزشگاه  جز  به 
مسابقات گزینه است، ورزشگاه اسلامشهر را داریم 
که سال گذشته با ظرفیت ۷۰ هزار نفر افتتاح شد.

وارد  ورزشگاه  این  به  ایرادی  اگر  افزود:  وی 
باشد مربوط به ظرفیت آن می شود. به هر حال برای 
تماشاگران  میزان حضور  آسیا  مسابقاتی در سطح 
اسلامشهر  ورزشگاه  که  می رسد  نفر  هزار  به ۱۰۰ 
به  تهران  در  حیث  این  از  ندارد.  را  آن  گنجایش 
جز آزادی ورزشگاه استاندارد دیگری برای برگزاری 
برای  می توان  هم  زمینه  این  در  نداریم.  مسابقات 
دیدارهایی که یک طرف آن تیم ایران است، روی 
ورزشگاه آزادی حساب کرد و برای سایر دیدارها از 

ورزشگاه اسلامشهر استفاده کرد.
اماکن  نگهداری  و  توسعه  شرکت  مدیرعامل 

ورزشی در بخش دیگری از گفتگو با خبرنگار مهر 
برای  فوتبال  فدراسیون  پیشنهاد  نمی دانم  گفت: 
مطرح  نگاهی  چه  با  آسیا  ملت های  جام  میزبانی 
شده اما در کل به لحاظ زیرساختی برگزاری چنین 

رویدادی در ایران شدنی است.
کریمی همچنین در پاسخ به این پرسش که 
بهسازی های  و  بازسازی  نیازمند  آزادی  »ورزشگاه 
ورزشگاه  ما  نگاه  از  کرد:  تاکید  نیست؟«،  دوباره 
آزادی امروز و با همین شرایط فعلی برای برگزاری 
مورد  در  حال  هر  به  اما  است  آماده  رویدادی  هر 
برای  و  از عمر آن می گذرد  پروژه ای که ۵۰ سال 
اینکه بتوان کماکان از آن بهره برداری کرد، نباید 
از مرمت و نگهداری غافل شد. به طور میانگین هر 
اما  از این ورزشگاه به مرمت نیاز دارد  روز بخشی 
اینها مانع از برگزاری مسابقات در آزادی نمی شود.

مشاور وزیر ورزش با تاکید دوباره بر اقداماتی 
که پیش از این برای بهسازی و نوسازی ورزشگاه 
آزادی انجام شد، خاطرنشان کرد: بعد از پایان بحران 
کرونا ایران میزبان دو دیدار از مرحله مقدماتی جام 
جهانی است که طبیعتاً حداقل ۸۰ - ۷۰ هزار نفر 
از آن استقبال می کنند. با همین شرایط فعلی در 
آزادی می توانیم این دیدارها را به نحو احسن برگزار 
کنیم. اگر بر بهسازی و مرمت تاکید می کنیم صرفاً 
برای مقاوم سازی است و اینکه با توجه به عمر چند 
دهه ای ورزشگاه آزادی، مشکلی برای این مجموعه 
پیش نیاید وگرنه با شرایط فعلی منع و محدودیتی 

در برگزاری مسابقه نداریم.
اماکن  نگهداری  و  توسعه  شرکت  مدیرعامل 
ورزشی همچنین با تاکید بر اینکه نگرانی از تخریب 
و ریزش ورزشگاه آزادی به خصوص به هنگام زلزله 
قدمت  به  توجه  و  روانی  افکار  نتیجه  بیشتر  هم 
ورزشگاه آزادی است، گفت: حتی زلزله اخیر هیچ 
زلزله  شاید  البته  نداشت.  ورزشگاه  این  بر  تاثیری 
۸ - ۷ ریشتری به تاسیسات آزادی آسیب بزند اما 

در کل این مجموعه مشکل حادی ندارد.

تعطیلی رقابت های لیگ برتر نوزدهم به دلیل 
شیوع ویروس کرونا فرصت مناسبی بود تا باشگاه ها 
بتوانند مشکلات جاری خود را حل کنند. لیگی که 
در ایستگاه بیست و یکم توقف کرد تا در فاصله ۹ 
هفته مانده به پایان آن، با تغییرات فراوان مدیریتی 

روبرو شود.
در حالی که اکثر باشگاه های لیگ برتری اصرار 
باقیمانده دارند پرسپولیس  بازی های  لغو کامل  به 
می کند.  تازی  یکه  حدول  صدر  در  امتیاز   ۴۷ با 
چهارمین  به  رسیدن  برای  پایتخت  سرخپوشان 
با  امتیازی   ۱۰ فاصله ای  خود  متوالی  قهرمانی 
و سوم جا  رده های دوم  و سپاهان که در  تراکتور 
منتظر  تر  راحت  خیالی  با  تا  دارد  کرده اند  خوش 

شروع دوباره مسابقات باشد.
فنی  کادر  در  تغییر  ایجاد  از  پس  که  تیمی 

انصاریفرد  محمدحسن  گیری  کناره  با  خود 
مدیریتی  بحران  با  تا  شد  روبرو  باشگاه  مدیرعامل 
روبرو شود. هیات مدیره پرسپولیس پس از اختلاف 
مهدی  به  را  سرخ ها  هدایت  سکان  انصاریفرد،  با 
رسول پناه رئیس هیات مدیره خود سپرد تا بتواند 
در  را  پرسپولیس  و  کرده  غلبه  مالی  مشکلات  بر 

مسیر موفقیت حفظ کند.
و  است  نخورده  رقم  تاکنون  که  اتفاقی 
مدیره  هیات  در  فعلی  عضو  سه  با  پرسپولیس 
باشگاهی  می کند.  رسیدگی  جاری  امور  به  خود 
در  متوالی  قهرمانی  چهارمین  برای  را  خودش  که 
در  ضعف  با  همچنان  اما  می کند  آماده  برتر  لیگ 
در  پرسپولیس  رقبای  البته  روبروست.  مدیریت 

مسیر قهرمانی نیز وضعیتی مشابه دارند.
سپاهان اصفهان پس از اتفاقات عجیبی که در 
بازی برگشت با پرسپولیس رقم خورد مسعود تابش 
را در قامت مدیرعامل خود ندید. تیمی که حاضر 
خود  تماشاگران  حضور  بدون  بازی  برگزاری  به 
کمیته  حکم  با  سرخ ها  تا  نشد  پرسپولیس  مقابل 
انضباطی و تایید کمیته استیناف برنده این دیدار 

لقب بگیرند.

مدیرعاملی  از  را  تابش  استعفای  که  باختی 
سپاهان به همراه داشت تا منوچهر نیکفر همچون 
مهدی رسول پناه از جایگاه ریاست هیات مدیره به 

سرپرستی باشگاه برسد
تراکتور تبریز نیز از این قاعده مستثنی نیست. 
غلامرضا صادقیان پس از نتایج ضعیف تراکتور اقدام 
به استعفا از سمت مدیرعاملی گرفت تا محمدرضا 
زنوزی مالک باشگاه از میرمعصوم سهرابی به عنوان 

سرپرست جدید رونمایی کند.
تبریز  تراکتور  پرسپولیس، سپاهان اصفهان و 
در حالی مدعیان جدی قهرمانی در لیگ برتر فصل 
تا  ندارند  مدیرعامل  که  می شوند  محسوب  جاری 
بار دیگر فوتبال ایران روندی را پیش بگیرد که در 
موفقیت  امکان  دنیا  معتبر  و  حرفه ای  لیگ  کمتر 

یک تیم بدون حضور مدیرعامل ممکن باشد.

چند روز قبل وزارت ورزش و جوانان هرچند خیلی دیر اما در 
نامه ای به وزارت اطلاعات خواستار برخورد جدی این نهاد با واسطه ها 
از  و دلالان غیر رسمی ورزش و به خصوص فوتبال شده است. بعد 
بازیکن و مربی  اینکار به گفته مهدی علی نژاد، این وزارتخانه جذب 
خارجی را در دو باشگاه استقلال و پرسپولیس را ممنوع اعلام کرد 
تا از این طریق، قدم هایی برای پایان دادن به نقش فسادزای دلالان 

در فوتبال بردارد.
به صورت  ایجنت ها  همان  یا  برنامه ها  مدیر  دنیا  جای  همه  در 
ارتباطاتی که دارند کمک می کنند هم  با  رسمی فعالیت می کنند و 
باشگاه ها بازیکنان مد نظر خود را به خدمت بگیرند و هم بازیکنان با 
باشگاه ها قرارداد همکاری ببندند. بیان این نکته از این جهت بود که 
بدانیم پدیده ای به نام واسطه گری در فوتبال حرفه ای امری لاینفک 
محسوب می شود اما مسئله زمانی به بحران تبدیل می شود که برخی 
مربیان و مدیران باشگاه ها هم وارد گود واسطه گری شده  و با ارتباطات 

ناسالم اما تعیین کننده تصمیمات آلوده را اجرایی می کنند.
دهد،  انجام  جامعی  بررسی های  اطلاعات  وزارت  اگر  قطعا 
دست هایی در باشگاه ها از پشت پرده خارج می شوند که در سال های 
متمادی به واسطه فعالیت هایی که انجام دادند، پول های زیادی را به 
جیب زده اند. در این سال ها به کمک این افراد بازیکنان زیادی چه با 
ملیت ایرانی و چه خارجی بوده اند که بدون ارائه کیفیت فنی مطلوب، 
قرارداد سنگینی منعقد کردند و علاوه بر منتفع شدن خود، سودهای 

کلانی را به واسطه ها درون و بیرون باشگاه رسانده اند. 
با اهمیت ماجرا آنجاست که وقتی به سراغ  نکته مهم و بسیار 
برخی مربیان با سابقه لیگ برتر می رویم تا از تجارب خود در این میان 
سخن بگویند، بعضاً به خاطر ترسی که از مافیای دلالان دارند، حاضر 
نشان می دهد  این موضوع  نیستند.  بیان شواهد خود  و  به گفت وگو 
شبکه دلالی در فوتبال ایران چه قدرتی دارد و چگونه بر این صنعت 

پر درامد، سلطنت می کند.
با این حال به سراغ یکی از مربیان با سابقه فوتبال ایران رفتیم 
که از مشاهدات خود، روایاتی برای ما بیان کند. او که خواست نامش 
فاش نشود، در این گفت وگو نکات بسیار جالبی به زبان آورد که از 

حقایق پشت پرده فوتبال ایران محسوب می شود.
هرکسی علیه دلالی صحبت کند، نابود می شود

ابتدای صحبت های خود می گوید: مافیای فوتبال  این مربی در 
آنها سخن  از دست های پشت پرده  اگر کسی  بسیار قدرتمند است. 
می کنند.  نابودش  دارند،  اختیار  در  که  افرادی  از  استفاده  با  بگوید، 
کارهایی  از  و  بنشینیم  روبه روی خبرنگاران  راحتی  به  نمی توانیم  ما 
که آنها می کنند صحبت کنیم. چند سال در قبل مصاحبه های خود 
درباره این مسائل نکاتی را مطرح کردم که سریع موج رسانه ای علیه 
من به راه انداختند و اتهامات واهی به من زدند. در این میان اگر کسی 

هم جرات صحبت داشته باشد، باید فوتبال را کنار بگذارد. 
سه گروه مافیای دلالی را اداره می کنند

اشاره می کند  به سه گروه دلالی  ادامه صحبت های خود  در  او 
و ادامه می دهد: این سه گروه کل مافیای دلالی فوتبال ایران را در 
اختیار دارند. آنها به راحتی بازیکنان خارجی و داخلی خود را به تیم ها 
تزریق می کنند و با قراردادهای سنگینی که منعقد می کنند، درآمد 
خوبی را به جیب می زنند. این گروها بعضا از ارتباطات رسانه ای هم 

برخوردارند که در جهت نقل وانتقالات به کمک شان می روند.
روش کار هم بسیار ساده است. در ابتدا با مدیران تازه بر مسند 
مدیریت نشسته، ارتباط می گیرند و سعی می کنند آنها را مجاب کنند 
که قصد کمک دارند. وقتی مدیر اعتماد کرد، موج رسانه ای حمایت 
به راه می اندازند تا حسن نیت خود را به اثبات برسانند. بعد از آن از 
طریق یک فرد ناشناس، بازیکن یا مربی مورد نظر خود را به آن مدیر 
بازیکن دچار  یا  برای جذب آن مربی  معرفی می کنند و وقتی مدیر 

با مشورت های خود سعی می کنند کار نقل وانتقال را به  تردید شد، 
سرانجام برسانند تا درآمد خوبی از قرارداد منعقد شده، کسب کنند. 

برخی منصب دارها از دلالان حمایت می کنند
وی همچنین تصریح می کند: متاسفانه وقتی سرنخ ارتباطات این 
گروه ها را دنبال می کنیم، به افرادی می رسیم که  به واسطه منصبی 
که دارند، از قدرت خود برای حمایت از این گروه ها استفاده می کنند. 
باید  مافیایی خشک شود،  این گروهای  فعالیت  باشد ریشه  قرار  اگر 
سعی کنیم از کسانی که آن ها را مورد حمایت قرار می دهند شروع 

کنیم تا اینگونه قدم موثری برداشته شود.
گروهی فعال هستند نه تنها 

این مربی در ادامه در پاسخ به این سوال که چرا برای خطاب 
قراردادن دلالال فوتبال از کلمه »گروه« استفاده می کند، گفت: این ها 
سادگی ها  این  به  نمی تواند  نفر  یک  می کنند.  فعالیت  گروهی  همه 
قدمی بردارد. آن ها با هم فعالیت می کنند و هر گروه را هم یک نفر که 
در بین اهالی فوتبال شناخته شده است اداره می کند. متاسفانه نکته 
باشگاه ها و تیم ها  افراد آنقدر در  این  بسیار آزار دهنده آنجاست که 
نفوذ پیدا کرده اند که مدیر آن باشگاه اگر بخواهد هم نمی تواند قدمی 

برای پاکسازی باشگاه تحت مدیریش بردارد.
بازیکن  تا ۱۲  تیم ۱۰  نام آشنا، در یک  تصور کنید یک دلال 
آن  یا  است  بیشتر  مدیر  آن  قدرت  حالا  می کنید  فکر  باشد.  داشته 
دلال؟ من خودم زمانی که سرمربی یک باشگاه شدم، دیدم ۱۴بازیکن 
او قرارداد دارند. بعد سعی کردم  با  با یک دلال کار می کنند و  تیم 
را سخت  مافیای دلالی کارم  این  اما  بگذارم  را کنار  بازیکنان  برخی 

کرده بود.
از ۵٠٠ تا ١۵٠ هزار دلار!

او در ادامه صحبت های خود به مصداق های مختلفی اشاره کرد 
که در دوره مربیگری خود در تیم های مختلف رخ داده است: خاطرم 
تصمیم  مدیرعامل  که  می کردم  فعالیت  باشگاه ها  از  یکی  در  هست 
این  به من گفتند  اضافه کند.  تیم  به  را  بازیکن خارجی  گرفت یک 
من  است.  کرده  درخواست  فصل  یک  برای  دلار  هزار   ۵۰۰ بازیکن 
از  باید تست بدهد و بعد  ابتدا  بازیکن  این  به مدیریت باشگاه گفتم 
بازیکن  به من گفتند  ببندید.  قرارداد  او  با  نظر من، می توانید  جلب 
مذکور تست نمی دهد و من هم گفتم اگر تست ندهد، قراردادش را 
نمی بندیم. با این حال مدیرعامل اصرار به جذب این بازیکن داشت. 
من گفتم با دلالش تماس بگیرند و بگویند که ما ٣۵۰ هزار دلار برای 
یک فصل به او می دهیم. مدیرعامل می گفت اگر این را بگویند قطعا 
نمی پذیرد، با این حال به اصرار من تماس گرفت و دلال مذکور هم 

به شدت ناراحت شد و گفت این بازیکن ۵۰۰ هزار دلار ارزش دارد.
گرفت  تماس  مدیرعامل  با  دلال  روز  آن  فردای  داد:  ادامه  وی 
بازیکن  این  برای  دلاری  هزار   ٣۵۰ قرارداد  است  حاضر  که  گفت  و 
در  و  نکردم  قبول  باز هم  نمی دهد.  بازیکن تست  اما  ببندد  خارجی 
که  درحالی  داد.  دلاری  ۱۵۰هزار  قرارداد  پیشنهاد  مدیرعامل  ادامه 
دلال بازیکن به خاطر این پیشنهاد عصبانی شده بود، پس از چند روز 
برسد که دوباره گفتم  امضا  به  قرارداد ۱۵۰هزار دلاری  پذیرفت که 
بازیکنی  ببینید  نمی پذیریم. شما خودتان  ندهد،  تست  که  زمانی  تا 
قرارداد  بود  شده  حاضر  می ارزد،  دلار  هزار   ۵۰۰ داشتند  اصرار  که 
اتفاقی قرار بود رخ  ۱۵۰هزار دلاری ببندد. خودتان تصور کنید چه 

دهد. 
با بازیکن لیگ سه،۲۷٠ هزار دلار قرارداد بستند

این مربی با سابقه در خاطراتی از یکی دیگر از باشگاه ها می گوید: 
سرمربی تیمی بودم که در یک جلسه مدیرعامل آن باشگاه گفت با 
یک بازیکن خارجی بر سر مبلغ ۲۷۰ هزار دلار توافق کرده  است. من 
جذب  بازیکن  نمی پذیریم  نگیرم  تست  اگر  گفتم  مدیرعامل  این  به 
اعضای  از  نهایت در حضور یکی  انکار. در  از من  او اصرار و  از  شود. 

هیأت مدیره دچار درگیری لفظی شدیم. بعد به درخواست آن عضو 
هیات مدیره، در یک بازی دوستانه به آن بازیکن خارجی بازی دادم و 
خودشان دیدند بازیکن مذکور در حد لیگ سه هم نبود. با این حال 
پس از جدایی من از این باشگاه، همان بازیکن را با همان ۲۷۰ هزار 

دلار جذب کردند که مشکلات زیادی را برایشان به وجود آورد. 
از اتهام اخلاقی به بلاژویچ تا بازیکن دلالی در تیم ملی

چند سال قبل وزارت اطلاعات با ورود به مقوله فوتبال برخورد 
موضوع  این  به  اشاره  با  مربی  این  داشت.  دلالان  برخی  با  جدی 
با  خواستند.  مرا  نظارتی  و  امنیتی  ماموران  مقطع  آن  در  می گوید: 
برگزار کردیم. در  اتاق ها جلسه ای  از  یکی  و در  رفتیم  به هتلی  هم 
آن جلسه یکی از کارمندان فدراسیون فوتبال نیز حضور داشت. من 
خاطره جالبی از دوره بلاژویچ تعریف کردم که متوجه شدم خودشان 
این سرمربی کروات، مافیای دلالی  موضوع را به ریز می دانند. دوره 
از او فیلم های مستهجن تهیه کرده بودند و پس از تهدیدش خواسته 
بودند تا همکاری لازم را داشته باشد. از قرار معلوم در آن مقطع برخی 
یعنی  درمی آورند.  ملی  تیم  به عضویت  دلالی  گروه  این  را  بازیکنان 
بلاژویچ تعدادی بازیکن به تیم ملی دعوت می کرد و نام تعدادی را هم 

این گروه دلالی به او می دادند که به تیم ملی دعوت کند. 
با بازیکن ما ١۲برابر قرارداد بستند و پولش را به جیب زدند

وی در بخش دیگری از صحبت های خود با بیان اینکه در یک 
دوره بازیکن با کیفیت خارجی به تیمش اضافه کرده، افزود: قرارداد 
بسیار معقولی با این بازیکن بستیم. عملکرد بسیار خوبی هم برای ما 
داشت. بعد با قرارداد ۱۲ برابری به باشگاه دیگری رفت. بعدها وقتی 
با من صحبت می کرد، می گفت که از این قرارداد سنگینی که بسته، 
پول زیادی به جیب واسطه ها رفته و درصد کمی به او رسیده است. 

این مربی در بخش پایانی صحبت های خود گفت: در یک تیم 
به  را  بازیکنی  نام  فصل  ابتدای  در  می کردم.  مربیگری  شهرستانی 
باشگاه دادم که جدا شود. آن بازیکن نزد من آمد و گفت که حاضر 
است با قرارداد ٣۰میلیونی هم در تیم بماند اما من پاسخ دادم که از 
نظر فنی جایی در تیم من ندارد. همان سال آن بازیکن با قرارداد ۱۶۰ 
میلیونی سر از یک باشگاه پر طرفدار درآورد. شما ببنید ٣۰ میلیون 

تومان با ۱۶۰میلیون تومان چقدر فاصله دارد. 
بررسی این روایات نشان می دهد شبکه دلالی پیچیده تر از آن 
چیزی است که تصور می شود. آنها به راحتی در همه جا نفوذ کرده اند 
فوتبال  جامعه  به  نکات  این  دهند.  ادامه  به حیات خود  می توانند  و 
اثبات می کند، مبارزه و ریشه کن کردن مافیای دلالی عزمی جدی 
نیروهای  انتظار  راه، کار پیچیده ای در  این  طلب می کند و قطعا در 
با عزمی که وزارت  امید است  این حال  با  نظارتی و حراستی است، 
ورزش نشان داده، سلطه مافیای دلالی در فوتبال ایران بیش از پیش 
کم شده و کار به جایی برسد که با مدیریت و نظارت درست و اصولی 
جلوی حیف و میل بیت المال و سرمایه باشگاه های بی بضاعت فوتبال 

ایران گرفته شود.

پایان کش مکش ها در فوتبال/ اساس نامه فدراسیون در فیفا تایید می شود؟
روز گذشته پیش نویش اساس نامه فدراسیون فوتبال در هیات رییسه این فدراسیون بررسی و تایید 
شد و در حال حاضر آماده ارائه به فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( است. در این مرحله، فیفا اساس نامه 
جدید را مورد بررسی و کارشناسی خود قرار می دهد و اگر مغایرتی با اساس نامه فیفا وجود نداشته باشد، 

فدراسیون فوتبال مجمعی را به منظور تایید این اساس نامه برگزار خواهد کرد.
فدراسیون فوتبال نهاد عمومی غیردولتی است

که  کرده  ارائه  توضیحاتی  شده  اصلاح  موارد  درباره  فدراسیون  این  دبیرکل  محمدنبی،  مهدی 
مهم ترین موضوع مربوط به ماهیت این فدراسیون است که او اعلام کرد، در این اساس نامه، فدراسیون به 
عنوان نهاد عمومی غیردولتی معرفی شده است که در این صورت، قوانین دولتی در این مجموعه جاری 

خواهد شد و امکان نظارت بر آن وجود دارد.
تا پیش از این برای کسی شفاف نبود که آیا فدراسیون فوتبال یک نهاد کاملا غیردولتی است که 
بازنشستگی دخالت  از جمله بحث  این مجموعه  امور  مسوولان وزارت ورزش و مجلس نمی توانند در 
کنند و یا یک نهاد عمومی غیردولتی است که در این صورت نهادهای داخلی اجازه نظارت بر عملکرد 

این فدراسیون را نخواهند داشت.
فیفا اساس نامه را تایید می کند؟

است  معتقد  فیفا  غیردولتی،  عمومی  نهاد  یک  عنوان  به  فدراسیون  معرفی  وجود  با  طرفی،  از 
فدراسیون ها باید یک نهاد مستقل از دولت باشند اما در عین حال نیازمند حمایت های دولتی هستند. 
در سوی مقابل نمایندگان نهادهای دولتی بر این باور هستند که اگر قرار بر حمایت های دولتی است، 

پس باید نهادهای دولتی روی عملکرد این مجموعه نظارت داشته باشند
اتخاذ خواهد کرد. در این  برابر این اساس نامه و ماهیت فوتبال  باید دید فیفا چه موضعی را در 
مرحله فدراسیون فوتبال مشغول مذاکراتی با فیفا خواهد شد تا رضایت نهاد را برای قبول نهاد عمومی 
غیردولتی جلب کند اما اگر فیفا بر روی ماهیت فدراسیون به عنوان نهاد »مستقل غیردولتی« تاکید 

کند، قصه متفاوتی پیش روی مسوولان فوتبال ایران است.
اختلاف مسوولان در ماهیت فدراسیون

مهدی محمدنبی در گذشته درباره ماهیت فدراسیون فوتبال ایران گفته بود: طبق آن چه در سال 
“نهاد  فوتبال  رفته ایم؛ فدراسیون  اخیر فدراسیون هم طبق آن پیش  و در دو دوره  ۹۰ تصویب شده 
مستقل غیردولتی” است. در واقع برخی اعضای مجمع می گویند فدراسیون “نهاد عمومی غیردولتی” و 
برخی می گویند “نهاد مستقل غیر دولتی”. نهاد مستقل غیر دولتی مشمول نظارت دستگاه های نظارتی 
نمی شود اما ما در ایران زندگی می کنیم و باید به قوانین داخلی جمهوری اسلامی ایران احترام بگذاریم. 
اگر فدراسیون فوتبال نهاد “عمومی غیردولتی” قلمداد شود، مباحثی مانند سازماندهی، به کار گیری 

اشخاص، اشتغال و ... تابع قوانین سازمان های خصوصی می شود.
با این وجود، علی کفاشیان، نایب رییس اول فدراسیون که از حدود یک سال قبل به علت قانون 
منع بکارگیری بازنشستگان در این فدراسیون حضور ندارد، تاکید کرده که باید فدراسیون فوتبال را به 
عنوان نهاد »مستقل غیردولتی« قلمداد کرد. او می گوید در هنگام ورود به این فدراسیون بازنشسته 
بوده اما به او گفتند که فدراسیون نهاد مستقل غیردولتی است و این موضوع ایرادی ندارد. با این وجود 
بعد از تغییر کابینه دولت، وزیر ورزش تاکید کرده که فدراسیون نهاد عمومی غیردولتی است و کفاشیان 

باید به علت بازنشستگی از مسند ریاست کنار برود.
تصویب اساس نامه جدید در فیفا و مجمع فدراسیون فوتبال موجب آمادگی هر چه زودتر برای 
برگزار انتخابات و معرفی ریاست این فدراسیون می شود و به خروج فوتبال ایران از این بلاتکلیفی کمک 

خواهد کرد.

فرصت طلایی برای فروش حق پخش لیگ برتر
آرمن ساروخانیان 
در »حماسه ملبورن« که می توان آن را نقطه عطف فوتبال ایران در سال های اخیر نامید، نقش 
رویدادهای تصادفی از تصمیمات حساب شده پررنگ تر است؛ در نیمه اول هجوم هوادار مجنون استرالیایی 
ریتم حملات میزبان را گرفت. بین دو نیمه هم، وقتی نگاه بازیکنان به دهان ویرا بود، مربی برزیلی بدون 

اینکه تدبیر ویژه ای برای برگرداندن نتیجه داشته باشد، فقط گفته بود: بازی خودتان را بکنید!
شاید همان صعود تاریخی فوتبال ایران را بدعادت کرد که در روزهای سخت دل به اتفاقات ببندد 
ایران بحث فراموش شده و  باشد. »مدیریت بحران« در فوتبال  و برای گشودن گره ها تدبیری نداشته 
بی اهمیتی به نظر می رسد. شاید هم توالی بحران ها در این سال ها کاری کرده که مدیران نسبت به آن 

بی تفاوت شوند و علاج واقعه را تنها در صبر کردن و گذر زمان ببینند.
بلندمدت غلبه دارد. موفقیت های مهم  برنامه ریزی  به  ایران مدت  هاست که روزمرگی  فوتبال  در 
سال های اخیر با برنامه تدوین شده مربیان خارجی به دست آمده و اغراق نیست اگر بگوییم که خودمان 

ترجیح می دهیم بدون نقشه راه و بر پایه اتفاقات پیش برویم. 
اجازه شروع  است. هرچند  نمایان  فوتبال هم  دوباره مسابقات  ماجرای شروع  در  بی برنامگی  این 
تمرینات و مسابقات با ستاد مبارزه با کرونا است، ولی فدراسیون هیچ سناریویی برای حالات مختلف 
ندارد. مثلًا اگر چراغ سبز شروع دوباره مسابقات داده شود، مشخص نیست که بازی های باقی مانده تحت 

چه شرایطی برگزار خواهد شد. 
شرایط  نیست.  مطرح  مسابقات  برگزاری  بحث  فقط  لیگ،  دوباره  شروع  مجوز  صدور  صورت  در 
استثنایی این روزهای فوتبال جهان، فرصت های ویژه ای به وجود آورده که می توان از آن به نفع فوتبال 
است.  خارجی  شبکه های  به  مسابقات  تلویزیونی  پخش  حق  فروش  آنها  از  یکی  کرد.  استفاده  ایران 
لیگ هایی که در هفته های گذشته اجازه برگزاری پیدا کرده اند از این موقعیت درآمدزایی به بهترین 
شکل بهره برده اند. لیگ بلاروس که با وجود شیوع کرونا متوقف نشد، با پیشنهاد شرکتی برای دریافت 
حق پخش مسابقاتش در حدود ۵۰ کشور روبه رو شد. همچنین شبکه اسکای آلمان حق پخش این 
مسابقات را خرید. تزریق این درآمد غیرمنتظره به باشگاه های بلاروسی وضعیت مالی آنها را متحول کرده 

و هدیه ناخواسته ای برای حل مشکلات مالی بوده. 
باشگاه های کره ای که فصل جدیدشان از روز جمعه افتتاح شد هم می توانند روی این درآمد جدید 
اتریش، سوئیس،  آلمان،  استرالیا،  از کشورهای  به شبکه هایی  این مسابقات  حساب کنند. حق پخش 
تایلند،  تایوان،  سنگاپور،  و  فروخته شده  برونئی  و  مالزی  مونته نگرو، هنگ کنگ،  کرواسی، صربستان، 

برزیل و آمریکا هم در نوبت بعدی هستند. 
برای فدراسیون فوتبال و باشگاه های لیگ برتر ایران که به خاطر نقض قراردادهای قبلی غرق در 
بدهی هستند، این موقعیتی استثنایی است تا بتوانند به درآمد خوبی برسند و از مرز ورشکستگی فاصله 
بگیرند. این فرصت بالقوه اما تنها در صورتی به درآمد می رسد که برای آن نقشه داشته باشیم و بتوانیم 
محصول مان را به شبکه های خارجی واگذار کنیم. فدراسیون فوتبال و باشگاه های لیگ برتر در سال های 
گذشته برای واگذاری حق پخش کشمکشی طولانی با صدا و سیما داشته اند و بحث واگذاری برون مرزی 
برگزاری  اجازه  اگر  حال  این  با  است.  نبوده  مطرح  هرگز  جدی  پیشنهادات  نبودن  خاطر  به  هم  آن 
ادامه لیگ نوزدهم صادر شود، شبکه های خارجی نسبت به آن بی تفاوت نخواهند بود. در این شرایط 
فدراسیون و سازمان لیگ باید به این موضوع به عنوان یک موقعیت کمیاب نگاه کنند و به پیشواز آن 
بروند. اگر لازم است برای شروع مسابقات رایزنی کنند و از حالا به فکر آماده کردن یک بسته پیشنهادی 
مناسب باشند. فروش احتمالی حق پخش مسابقات لیگ برتر این حسن را دارد که راه را برای عقد 
قراردادهای بعدی در سالیان آینده باز می کند. همچنین پخش این مسابقات فرصتی برای شناساندن 
فوتبال ایران به کشورهای خارجی است و می تواند افق های تازه ای به روی بازیکنان باز کند. فروش حق 
از  برگزاری مسابقات کار چندان پیچیده ای نیست، ولی  پخش لیگ به شبکه های خارجی در صورت 
فدراسیونی که در زمینه بازاریابی به شدت ضعیف عمل کرده و حتی نتوانسته بستری برای فروش البسه 

تیم ملی فراهم کند، اصلًا بعید نیست که از کنار این فرصت طلایی هم به سادگی بگذرد.

جزئیات قرارداد اسکوچیچ با فدراسیون فوتبال
امضا به یورو، پرداخت به ریال!

و  ویلموتس  جمله  از  مربیان  سایر  قرارداد  مانند  فوتبال  فدراسیون  با  اسکوچیچ  دراگان  قرارداد 
کارلوس کی روش دارای ابهام زیادی است. بعد از گذشت چندین ماه از از این همکاری، اکنون مشخص 
شده ادعای ریالی بودن قرارداد این مربی واقعیت ندارد چرا که قرارداد به یورو منعقد شده و بر اساس 

ارزش روز یورو در بازار ایران، به این مربی پول پرداخته می شود.
به گفته صادق درودگر، دستمزد اسکوچیچ برای هر سال مبلغی در حدود ۲۰۰ هزار یورو است که 
این قرارداد در بهمن ماه منعقد شده و از آن زمان تاکنون، یورو چند هزار تومان در بازار افزایش یافته 
و فدراسیون مجبور است هنگام پرداخت، ارزش یورو بر اساس اعلام بانک مرکزی در هر روز را معیار 

محاسبه و تبدیل یورو به ریال قرارداد دهد.
با توجه به این موضوع، ادعای فدراسیون فوتبال مبنی بر ریالی بودن دستمزد این مربی زیر سوال 
می رود چرا که دستمزد سرمربی تیم ملی با توجه به صعودی بودن ارزش یورو در ایران، به طور مرتب 
شامل افزایش قیمت می شود و ممکن است قرارداد ۲۰۰ هزار یورویی به علت بازار حبابی ایران و در 

شرایط که ارزهای خارجی دارای ثبات نیستند، در تبدیل به ریال، افزایش یابد.
 افزایش تعهدات فدراسیون به اسکوچیچ بعد از ۳ ماه

فدراسیون فوتبال برای افزایش قیمت ارز در بازار ایران، معیار ٣۵ درصد افزایش قیمت در هر سال 
را قرار داده است. دستمزد حدودا ۲۰۰ هزار یورویی اسکوچیچ در بهمن ماه با قیمت هر یورو ۱۵ هزار 
تومان که توسط بانک ملی اعلام می شود، محاسبه شده است. اکنون و بعد از گذشت سه ماه از ثبت این 
قرارداد، هر یورو طبق اعلام بانک مرکزی ۱۷ هزار تومان است که در تبدیل یورو به ریال، موجب افزایش 
تعهدات فدراسیون فوتبال به اسکوچیچ می شود. البته فدراسیون به علت مشکلاتش برای تهیه ارزهای 
خارجی، این دستمزد را به صورت ریالی به حساب سرمربی تیم ملی واریز می کند تا او مجددا برای 
انتقال این پول از ایران به خارج از کشور، ناچار به تبدیل ریال به ارزهای خارجی باشد.ابراهیم شکوری، 
دبیرکل سابق فدراسیون فوتبال چند روز قبل ادعا کرد که الحاقیه ای به قرارداد اسکوچیچ اضافه شده تا 
دستمزد این سرمربی از محل پاداش ها و حقوق فدراسیون در فیفا پرداخت شود اما فدراسیون فوتبال 

این موضوع را تکذیب کرده است.
البته تکذیب فدراسیون فوتبال کاملا هوشمندانه به نظر می رسد چون اگر دستمزد اسکوچیچ به 
صورت یورو منعقد شده باشد، می توان با ارسال قرارداد به فیفا، اگر پولی وجود داشته باشد، از این طریق 

دستمزد اسکوچیچ را پرداخت کرد و دیگر نیازی به الحاقیه هم نخواهد بود.
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